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Stepan Vashkevich 

 
Expert v oblasti cirkulární ekonomiky Stepan 
se s cirkulární ekonomikou poprvé setkal na 
přednášce Soni Jonášové, kterou se svými 
spolužáky pozval za spolek Udržitelný Palacký 
na Univerzitu Palackého, kde v té době 
studoval Environmentální studia a udržitelný 
rozvoj, a toto téma už ho nepustilo – do 

INCIEN nastoupil na stáž, následně vedl zpravodajský web Zajimej.se a v roce 2019 
nastoupil přímo do Institutu na plný úvazek a zároveň dokončil magisterské studium 
Mezinárodních rozvojových studií. 
Pracovní náplň Stepana je velmi různorodá, věnuje se analýzám materiálových toků, 
poradenství v oblasti aplikace principů cirkulární ekonomiky pro firmy a jiné instituce, 
zabývá se také výzkumem a osvětou. 
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Žáci Základní školy Fryčovice 

 

V roce 2018 uskutečnili žáci 6. a 7. třídy tři 
kampaně, které se věnovaly tématu 
udržitelnosti měst a obcí. Otázka občanům 
Fryčovic zněla: Co by se mělo změnit ve 
vašem městě nebo obci, aby se staly 
lepším místem pro život?  Kampaně se 
konaly v rámci Týdne globálního 
vzdělávání.  

 

Pro žáky to byla první zkušenost s takovouto akcí. Jak akci hodnotí? 

1. Skupina  si zvolila anketu na téma – Třídění odpadu ve Fryčovicích 
Dívky  se dotazovaly 100 občanů z Fryčovic na téma třídění odpadu a svou akci zhodnotily 
takto: „Byly jsme překvapené,  že všichni byli milí  a ochotní nám dotazník vyplnit. Ze 100 
lidí, nám pouze jeden člověk  nic neodpověděl. Většina místních obyvatel třídí odpadky. 
Nejvíce jim chybí kontejnery na oblečení, nebezpečný odpad, baterie a na listí. Výsledky 
rychle zpracujeme a ukážeme rodičům. 

                                                                                                                   dívky, 6. třída 
2. Skupina si zvolila téma – Odhazování odpadků v lese  

„Rozhodli jsme se uklidit obecní les. Náš tým  šesti chlapců jsme pojmenovali „LESÁCI“. 
Na pomoc nám přišla 8. třída. V lese jsme našli převážně plastové předměty. Sbírání 
proběhlo bez problémů a dohromady přišlo dvacet tři lidí. Nasbíraly se dva  velké a půl 
malého pytle odpadu, který pak odvezli pracovníci z obce. Teď  připravujeme prezentaci 
o odpadcích a o tom, jak dlouho by se v lese rozkládaly. Akce se nám líbila a klidně si ji 
znovu zopakujeme!“ 

        kluci, 6. a 7. třída 

 

http://www.incien.org/nase-projekty/edukace-a-osvetove-aktivity/
http://www.zsfrycovice.cz/wp/?cat=31
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3. Skupina mapovala problematická místa na vesnici v kampani nazvané Odhazování 
odpadků ve vesnici 

Projekt naší skupinky se zabýval sbíráním odpadků ve vesnici. Přišli nám pomoct kamarádi, 
ale nikoho z dospělých jsme nepřesvědčili. Bylo nás celkem patnáct. Začali jsme u 
obecního úřadu a pokračovali jsme směrem k dolnímu konci Fryčovic.  Velmi nás šokovalo, 
když jsme našli několik spojených krabic od petard (z ohňostroje), které tam zůstaly po 
hasičské akci. Celkem jsme nasbírali jeden a půl pytle plastů, jeden pytel papíru a půlku 
pytle skla. 
Děkujeme všem, kteří nám přišli pomoct, a že nás podpořily i ostatní skupinky.“ 

                                                                                                       dívky, 7. třída 
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Eliška a Anička Víravovy 

Sestry v akci za záchranu života 

Tyto sestry ještě navštěvují základní a střední 

školu, ale už mají svůj vlastní YouTube kanál 

nazvaný Sestry v akci za záchranu života, kde 

pravidelně zveřejňují videa tematicky 

zaměřená na ochranu životního prostředí. 

Aktivit sester Víravových Elišky (15 let) a Aničky (13 let) si všimla také porota ocenění 

Josefa Vavrouška a udělala jim cenu Ekozásek za rok 2019, kdy byly ceněny za svou 

osvětovou činnost, kterou šíří hlavně mezi svými vrstevníky.  

„Vidíme, co se děje s naší planetou. Stav životního prostředí se zhoršuje a my nechceme 

jen přihlížet. Víme, co můžeme udělat pro krásnou Zemi a taky to děláme. A chtěly jsme 

to, co víme, rozšířit dál a vybraly jsme k tomu právě YouTube,“ vysvětlují sestry Víravovy 

své aktivity. 

Odkaz na videa sester Víravových: https://www.youtube.com/channel/UCB-

Ri2e0zcclRaopVyf68Bg 
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https://www.youtube.com/channel/UCB-Ri2e0zcclRaopVyf68Bg
https://www.youtube.com/channel/UCB-Ri2e0zcclRaopVyf68Bg
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Weef 

Veronika Bernard alias Weef je usměvavá 

cestovatelka, blogerka a YouTuberka s 

ambicemi udělat svět lepším místem pro život, 

která žije mottem „Míň věcí, víc zážitků“. 

Veronika bydlela nějaký čas v Maroku, 

Německu, Španělsku a Portugalsku. Nyní žije 

opět v Praze, kde se stará o svého chlapečka, a 

současně skrze články, fotky a videa inspiruje 

lidi v šetrném přístupu k přírodě.  

Jsi známá tvým „zero waste“ přístupem k životnímu prostředí. Nemáš pocit, že je to často 

boj s větrnými mlýny? 

„Jo, mám. Já sama si rozšiřuji OBZORY. Pořád a právě i v tomto směru. Věřím v to, že 

minimalizace odpadu je cesta. Ale moc dobře vím a vnímám čím dál víc, že je strašně moc 

věcí, které se na odpad nabalují a všechny dohromady tvoří téma ekologie a přístupu k 

planetě. Začala jsem o zero waste mluvit v souvislosti s mojí vlastní cestou minimalizace 

odpadu, chtěla jsem lidi inspirovat, což se povedlo.“  

Blog a videa na YouTube Weef: https://www.weefsworld.eu/ 

 

https://www.obzory.cz/
https://www.weefsworld.eu/

